
Iz nase stanovske 
organizacije. 

Gibanje okrajnih drufitev 
v Sloveniji. 

Vabila: 
PEDAGOŠKO - DIDAKTIČNI 

KROŽEK V MURSKI SOBOTI zboruje 
dne 14. januarja 1926 v Martjancih. Pri
četek ob 9. uri. Pridite vsi. — Tajnica. 



Poročila: 
+ LJUBLJANSKO UČITELJSKO 

DRUŠTVO ie zborovalo v soboto, dne 
14. novembra t. 1. v Št. Jakobski šoli s 
sledečim dnevnim redom: 1. Pnistop 
članstva »Ljubljanskega učiteljskega 
društva« obvezno k drušivu »Učiteljski 
konvikt«. 2. Vprašanje glede lokala za 
učiteljski naraščaj in društvo. 3. Slučaj
nosti. 

Po bratskem pozdravu tov. pred
sednika, ki je povdarjal, da je današnje 
zborovanje sklicano v prvi vrsti zato, 
da sklepamo o pristopu k društvu »Uči
teljski konvikt«, kar zadnjič v Škofji Lo
ki ni bilo mogoče— se oglasi k besedi 
predsednik konvikta tov. Lapajne iz 
Cerkelj. — V temperamentnem govoru 
nam je orisal bedo naših tovarišev na 
deželi, ki morajo šolati svojo deco v me
stu in vedno težje pogrešajo prepotreb
nega doma. kjer bi jim bili otroci pošte
no nastanjeni in prehranjeni. — Čez 
30 let že zbira učiteljstvo prispevke za 
konvikt — za svoj dom. Treba je že en
krat resno misliti na to. da se ta naš dom 
dvigne iz tal. Opozarja ljubljansko uči
teljstvo. ki ne čuti tako žive potrebe 
konvikta, kakor tovariši z dežele, da je 
njegova moralna dolžnost, da pristopijo 
vsi, kakor en mož k društvu »Učiteljski 
konvikt« z lastnim prispevkom po 10(1 
Din. — Konviktov blagajnik tov. Kobal 
izvaja: V smislu sklepa pokrajinske 
skupščine v Šoštanju je pozvalo načel
stvo »Učiteljskega konvikta« vsa v UJU 
včlanjena društva ljubljanske oblasti, naj 
sklenejo obvezen pristop h konviktu z 
letnim prispevkom 100 Din. Ni mu treba 
utemeljevati, da je to res nujna potreba. 
— Že 31. leto si pritegujemo od ust in 
zbiramo prispevke. — Zato predlaga: 

Ljubljansko učiteljsko društvo skleni, 
da pristopi vse. pri njem včlanjeno uči
teljstvo k društvu za zgradbo »Učitelj
skega konvikta« v Ljubljani z obveznim 
letnim prispevkom 100 Din. ki naj se pla
čuje v 10 mesečnih zaporednih obrokih, 
pričenši s 1. januarjem 1926. 

Sledilo ie nato glasovanje, ki je po
kazalo, da i ljubljansko učiteljstvo ume
va potrebo lastnega doma, v katerem 
naj bi našla naša učeča se deca svojo 
preskrbo. Večina ie glasovala za pristop. 
Seveda ta obveznost ne more biti kake
ga pravnega značaja, pač pa globoko 
moralnega. 

Prišlo ie potem na razgovor vpraša
nje glede lokala za uči el*ski naraščat in 
društvo. Vkljub raznim nasvetom in pred
logom vendar ni prišlo do pozitivnega 
zaključka, ker je vsled pomanjkanja po
sebno pa še vsled draginje takih prosto
rov v Ljubljani — najetje silno težavno. 

Izvolil se je zato štiričlanski odsek 
(tov. Engelmanova, Legat. Pristovšek in 
Škuli Andrej), ki naj do enega prihodnjih 
zborovanj prouči zadevo ter o njej po
roča. 

Po izčrpanem dnevnem redu zaklju
či tov. predsednik zborovanje. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
MEŽIŠKO DOLINO ie zborovalo dne 7. 
novembra t. 1. v Frevaljah. S tovarišem 
Mlačnikom. ki ie odšel na višjo pedago
ško šolo v Zagreb, je izgubilo društvo 
svojega predsednika, izgubilo vzornega, 
obče priljubljenega tovariša in izborne
ga pedagoškega strokovnjaka, vedno 
pripravljenega dati nam svoje obsežno 
znanje, bodi s predavanji, bodi z nasveti 
na razpolago. Tovariš Mencin mu ie iz
pregovoril nekaj toplih besed v slovo in 
nato podal običajno poročilo o šolsko
poli:ičnem položaju in vseh važnejših 
dogodkih izza zadnjega zborovanja. 

Predavanje. Tovariš Lebič. priznan 
eksperimentator. nam ie na številnih po
izkusih pokazal, kako se znano Kosmo
sovo učilo, takozvana gradbena škatlja, 
s pridom uporablja pri fizikalnem pouku 
na višji stopnji. Opozoril nas ie na dru
štvo »Kosmos« in njegove publikacije 
ter dal na željo razna pojasnila. 

Nekaj navodil za uradovanje šolskih 
upraviteljev nam je nato podal tovariš 
sreski nadzornik Močnik in nas opozoril, 
kako tudi od svoje strani marsikaj lahko 
storimo za omejitev nepotrebnega pisar
jema in toliko povdarjenega birokra
tizma. 

Živahno, mestoma ostro debato je 
izzvalo poročilo tov. Moderndorferja o 
poteku pokrajinske skupščine v Šošta
nju. Zastopniki društva so se branili očit
kov, da niso storili svoje dolžnosti, ker 
niso spravili pred delegacijo teženj in 

ugovorov našega društva proti smeri 
stanovske politike, ki jo zastopa naš po
verjenik. Opozarjali so na slavnostni zna
čaj skupščine, ki ie proslavljala trideset
letnico tov. Jelenca kot predsednika or
ganizacije slovenskega učiteljstva. Sled
njič je bil s 4 glasovi večine sprejet pred
log tov. Feiniga, da izraža zbor zastop
nikom našega društva svoje nezadovolj
stvo, ker niso razčistili na skupščini raz
merja našega društva do 'poverjenika in 
zastopali našega stališča napram smeri 
njegove stanovske politike. Predlagatelj 
je izrecno povdarjal. da ni glasoval za 
dravograjske resolucije, da p a smatra 
kot potrebno in dosledno, da zastopamo 
svoja načela pred merodajnim forumom. 

Radi obsežne debate so se nekatere 
druge zadeve kakor zadeva Učiteljskega 
doma v Mariboru, morale preložiti na 
prihodnje zborovanje. Sprejet pa je bil 
še sledeči predlog, stavljen od tov. Fei
niga v imenu šolskih upraviteljev. 

1. Važnost in odgovornost upravi
teljske službe na osnovni šoli zahtevata 
kategorično, da bodi upravitelj za svoje 
posle primerno plačan. Danes so njegovi 
interesi v tem pogledu popolnoma neza
ščiteni in očitno je zapostavljen napram 
upraviteljem drugih šol. To stanje je ne
vzdržno in tudi šoli sami na kvar. Zato 
pričakujemo od UJU, da stori odločne 
korake v njih prid. 

2. Upraviteljske doklade. kakor so 
bile zamišljene v vladnem projektu 
osnovnošolskega zakona, odklanjamo in 
zahtevamo, da se honorira upravitelje 
osnovnih šol po načinu in načelu, kakor 
se to godi pri ravnateljih meščanskih in 
srednjih šol. Ta način se naj uveljavi tu
di pri zakoniti ureditvi zadeve. 

3. UJU nai doseže pravilno interpre
tacijo aH pa zakonito spremembo čl. 39. 
uradniškega zakona, da se prepreči, da 
bi se upraviteljem vzela z odtegljaji od 
stanarine ugodnost naturalnega stano
vanja. 

4. Šolskemu upravitelju pritiče ka
kor vsakemu drugemu državnemu urad
niku primeren odmor v počitnicah. S tem 
časom naj bi poljubno razpolagal in šol
ska oblast naj mu poskrbi namestnika, 
odnosno ako to ni mogoče, nai ga za 
službene posle, ki jih opravlja v času 
odmora, posebei honorira. 

4 SLOVENJEBISTRIŠKO UČI
TELJSKO DRUŠTVO je zborovalo 5 
grudna 1925 v Slovenski Bistrici. Navzo
čih ie bilo 50 članov. 

Pozdrav predsednika; Predsednik je 
najiskrenejše pozdravil vse prisotne ter 
otvoril zborovanje. 

Opravičili so se; ga. Kopriva, ga. 
Planer jeva in tov. Lešnik. Pogrešali pa 
smo Makolčane, kateri pa niti ne sma
trajo za potrebno, da bi se vsai opravi
čili. Dasiravno so tudi tam mladi tova
riši in tovarišice. kakor tov. Jaut in ga. 
soproga, Lcndovšek, Smolnikar; istota
ko tov. Canjker iz Pragerskega. Posne
majte Pohorčane. kateri so redni obisko
valci zborovanj, vkljub temu. da je njih 
pot mnogo težavnejša. 

Čestital je tov. Kraljevi k dobro 
uspelemu usposobljenostnemu izpitu ter 
tov. Kokolu. kateri ie postal častni ob
čan trga Studenice. Zborovanja se ni 
udeležil vsled gmotnih razmer, ker mu ie 
plača ustavljena že štiri mesece, a po
kojnina mu še ni nakazana. Poverilo se 
je tov. Živkota. da mu izroči čestitko 
di uštva. 

V naše vrste ie pristopila tov. Alma 
Mulej iz Studenic ter upamo, da bode 
redno hodila k zborovanjem in se ne rav
nala po Makolčanih. 

Zapisnik. Zapisnik se ie prečital in 
odobruje vzel "a znanje. 

Dopis: Dopis sreskega šolskega nad
zornika glede društvene knjižnice, koliko 
knjig vsebuje in člane knjižničnega od
bora. 

Zveza kulturnih društev naznanja, 
da preskrbi predavatelje poljudnih pre
davanj in se je treba obrniti na društvo. 

Uprava lista »Zdravje« priporoča list 
v nabavo, isto tudi uprava »Zvončka«. 

Dopis »Učit. doma« v Mariboru se 
je odložil na občni zbor. 

Predavanje tov. A. Osterca: »Poro
čilo o mednarodnem pedagoškem kon
gresu v Heidelbergu«. Predavatelj ie iz 
mnogih tem. katere so se obravnavale 
na tej konferenci, podal najzanimivejše 
izvlečke, obširnejše o »Odenvvaldschuie«. 
Videli smo. v kako tesnih oklepih se gib

lje naše šolstvo, kako idealno pa so 
usmerjena stremljenja drugod, njih cilj 
pa je spoznavanje in spoštovanje člove
čanskega dostojanstva v bližnjem in tudi 
v sebi samem. V,tem smislu se mu je 
predsednik v imenu navzočih prisrčno 
zahvalil. 

Slučajnosti: Voditelj dramatičnega 
odseka je stavil predlog, naj bi se v Polj
čanah osnoval pododbor ter bi se naj 
vzporedno s slovenjebistriškim vadila 
druga igra in bi lahko nastopili naenkrat 
kar z dvema. Predlog se ie sprejel in kot 
režiser ie bil izvoljen tov. Vari. 

Tov. Logar ie menil, naj bi se obno
vil učiteljski pevski zbor in bo poslal v 
ta namen v najkrajšem času pesmi na 
šolska upraviteljstva. Člani so z velikim 
navdušenjem sprejeli predlog. 

Občni zbor se vrši v začetku meseca 
prosinca na Pragerskem. Naprošen je 
ravnatelj Humek, da predava o deškem 
ročnem delu. 

+ PTUJSKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO ie zborovalo dne 5. decembra 1.1. 
v Ptuju. Navzočih je bilo 77 članov. 

Po otvoritvi zborovanja po tovarišu 
predsedniku se ie prečital in odobril za
pisnik prejšnjega zborovanja. 

• 
Osnuvek poslovnika obrambnega od

seka je čital tov. Majcen. Po kratki de
bati ter nekaterih pojasnilih so navzoči 
osnutek sprejeli. 

O Dubrovački književnosti je govo
ril tov. Šestan. Vodil nas je iz dobe, ko 
so Srbi in Hrvati ustanovili v Dubrovni
ku novo državico, v kateri se je razvi
jalo neovirano njih politično in državno 
življenje tja v 15.. 16.. 17., 18. stoletje, 
ko se je Dubrovačka književnost krepko 
razcvitala. Pokazal nam je na vzgledih 
vso lepoto te književnosti. Odobravanje 
navzočih ter zahvala tov. predsednika 
mu ie bilo majhno povračilo za trud. 

K slučajnostim se ni nihče oglasil. 
+ UČITELJSKO DRUŠTVO SLO

VENJGRAŠKEGA OKRAJA je zboro
valo v ponedeljek, dne 7. decembra 
1925 ob 9. uri dopoldne v šolskem po
slopju v Slovenjgradcu ob udeležbi 25 
članov in članic. 

Tov. predsednik čestita tov. Živkotu 
in Podvršniku k prestalemu usposoblje
nostnemu 'izpitu, s katerim sta si zasigu
rala bodočo eksistenco. Tov. Barletu iz
raza sožalje povodom nagle smrti ljube
ga brata, odvetnika v Mariboru, nakar 
mu tovariši zakličejo v sipomin trikrat 
»Slava!« Nadalje priporoča v nabavo 
list »Zvonček« ter pridno posluževanje 
predavanj pri »Zvezi kulturnih društev 
v Mariboru«. 

Tov. Šerbec Doroča o zadnji seji šir
jega sosveta »Učit. doma« v Mariboru, 
katerega napredek ie prav dober in se v 
najlepši meri razvija. 

Zapisnik zadnjega učiteljskega zbo
rovanja se izpopolni in odobri. Po daljši 
debati sklene društvo plačevati mesečno 
20 Din. od katerih se prispeva 100 Din 
poverjeništvu v Ljubljani, 10 Din Učit. 
naraščaju v Mariboru. 10 Din društvu 

kot član in 100 Din »Učit. domu« v Ma
riboru. 

Tov. Šerbec predava o »domači gru
di v računskem pouku«, ki ie vzbudilo 
živahno razmotrivanje med člani. Tov. 
predsednik se mu za predavanje zahvali. 

Tov. Kavčič povdarja. da je učitelj
ski stan najbolj obremenjen glede raz
širjave prosvete. Priporoča sodelovanje 
pri raznih društvih tudi ostalemu držav
nemu uradništvu. Učitelj bodi šolnik! 

Določilo se ie prihodnje zborovanje 
(obenem tudi občni zbor) na dan 16. ja
nuarja 1926. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
MARIBOR MESTO IN BLIŽNJO OKO
LICO je zborovalo dne 7. decembra 192>> 
na III. deški osnovni šoli. 

Zapisnik zadnjega zborovanja se 
odobri. 

Predsednik pozdravi v vznesenih 
besedah navzoče in izraža svoje neza
dovoljstvo radi slabega obiska. On opo
zarja na neprijetne vesti iz prestohce, 
kakor podaljšanje službene dobe od 32 
do 35 let. podaljšanje iste dobe za pra
vico penzije od 10—15 let ter na 4% od
tegljaje za penzijski fond i. dr. Srečnejšo 
bodočnost vidi v močni in delavni sta
novski organizaciji, v kateri naj se sle
herni udejstvuje oo svojih močeh in spo
sobnostih. Predsednik poroča nadalje, da 
je imel odbor 2 seji. na katerih se je po
leg tekočih zadev največ pretresalo 
vmrašanje poslovnika. 

Na društvo poslani dopisi se preči
tajo in se vzamejo na znaje. 

Tov. Grčar poroča o zanimivem in 
lepo zasnovanem referatu »O novih nuj
nih nalogah učiteljstva in organizacije. 
Na predlog tov. Malenška se zaiprosi re
ferent, da poročilo objavi v stanovskem 
listu. 

Tov. Grčar predlaga, da se priredijo 
mesečno redni diskuzijski sestanki. Po
ročevalci naj bodo samo iz vrst članstva. 
Za poglobitev stanovske zavesti pa naj 
bodo mesečna zborovanja. Odbor naj se
stavi načrt sestankov Predlog se sprej
me. 

Poročilo o državni skupščini odpade 
zaradi poznega časa. pač pa se soglasno 
odobrijo tozadevne poročevalčeve reso
lucije. 

Tov. Burnikova poroča o blagajni
škem stanju društva. Poročilo se vzame 
na znanje in zborovanje se ob 17. uri za
ključi. 



—lu Tov. K. M. v B.: Vaše igrice in 
deklamovanke smo poslali tov. R i b i 
č iču . Hvala za Vaš ljubeznjiv prispe
vek! 

—lu V Trbovlje: Prejeli smo dvoje 
poročil ter uvrstili prvo, ki je bilo že 
stavljeno. 

—lu V Celje: Ker je bilo prvo poročilo 
že postavljeno, smo morali izpustiti dru
go (P. Š.). Uvrščeno bo pa v »Prosvcto«. 

LISTNICA UREDNIŠTVA. 


